国家自然科学基金通报学术不端案例，作者因图像问题遭禁申！南昌大学第二附属医院论文陷质疑风波
洞察学术2025-04-15 09:35:37澳大利亚
近日，一篇发表在Translational neuroscience (2020)期刊上的标题为"Retraction of “Effect of C-phycocyanin on HDAC3 and miRNA-335 in Alzheimer’s disease”C-藻蓝蛋白对阿尔茨海默病中 HDAC3 和 miRNA-335 的影响(DOI： 10.1515/tnsci-2022-0808）的研究论文被Hoya camphorifolia等知名学者指出图片存在重叠等问题。该论文由来自南昌大学第二附属医院神经内科的作者Zhengyu Li , Li Gan , Si Yan , Yufang Yan , Wei Huang共同完成。

通讯作者：Wei Huang(南昌大学第二附属医院神经内科)
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2022年9月Hoya camphorifolia在pubpeer上提出质疑：
[左]图 3e，“显示的是不同动物组中 BDNF 和 HDAC3 表达的代表性图像”。
[右[图 6D 来自“白藜芦醇通过抑制 NLRP3 炎症小体活化减轻实验性蛛网膜下腔出血后的早期脑损伤”（Zhang 等人 2017 年）。
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2024年2月René Aquarius在pubpeer上提出质疑：
#1
我完全同意这个发现。我刚刚也发现了同样的重叠。我刚刚也发现了同样的问题。我还在张等人的研究（该研究也包含其他重叠的面板）下发表了评论。
[image: ]
我会通知期刊编辑部，以便他们采取适当的措施。
谨致问候，Rene Aquarius
2024年7月René Aquarius在pubpeer上提出质疑：
该论文已于 2024 年 5 月 31 日撤回：https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC11151219/
出版商谨此通知，应编辑的要求，文章“C-藻蓝蛋白对阿尔茨海默病中 HDAC3 和 miRNA-335 的影响”( https://doi.org/10.1515/tnsci-2020-0101 ) 已被撤回。
撤回原因是发现图 3E 与 Chen P、Chen F 和 Zhou B 先前发表的论文“鞣花酸在 d-半乳糖治疗大鼠肝脏和脑中的抗氧化、抗炎和抗凋亡作用”中的图 6D 相同，该论文发表于 Sci Rep，2018 年 1 月；8(1):1465。
这种重叠损害了结果的原创性和完整性，文章的最终结论无法得到证实。”
[image: ]
2025年4月Actinopolyspora biskrensis在pubpeer上提出质疑：
这篇论文似乎在中国国家自然科学基金会的不端行为调查中被提及。
来源：https://www.nsfc.gov.cn/publish/portal0/jd/04/info94739.htm
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信息链接：
https://pmc.ncbi.nlm.nih.gov/articles/PMC11151219/
https://pubpeer.org/publications/B73C62355A266D0BB16B23272FF3B2#0

免责声明：
本文所涉及的信息均来自公开的学术网站和相关资料，力求内容准确可靠，但无法对其完整性、真实性或时效性作出绝对保证，仅供学术参考。如发现内容存在问题或有纰漏之处，请及通过私信联系我们(QQ: 3926830335)，以便及时核实和修正。
#南昌大学第二附属医院
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This paper seems to be mentioned in a misconduct investigation by the National Natural Science Foundation of
China.

Via https://www.nsfc.gov.cn/publish/portal0/jd/04/info94739.htm

The Supervision Committee of the National Natural Science Foundation of China has launched an investigation
into suspected academic misconduct in a paper published by Gan Li et al. from a university in Jiangxi Province,
titled "Li Gan #, et al. Effect of C-phycocyanin on HDAC3 and miRNA-335 in Alzheimer's disease. Translational
Neuroscience, 2020, 11(1): 161-172."

Upon investigation, it was found that the paper in question had plagiarized other people's experimental pictures,
and the co-first author Gan Li should bear the main responsibility for this issue; in addition, Gan Li included the

paper in the fund project application (which was not funded), and Gan Li should also be responsible for this.

After deliberation at the fifth meeting of the sixth session of the Supervisory Committee of the National Natural
Science Foundation of China and approval at the 18th Committee Meeting of the National Natural Science
Foundation of China in 2024, it was decided to cancel Gan Li's qualification to apply for and participate in the
National Natural Science Foundation project for three years (from November 12,2024 to November 11, 2027) in
accordance with Articles 47 and 40 of the "Measures for the Investigation and Handling of Scientific Research

Misconduct in National Natural Science Foundation Projects", and to give Gan Li a niotice‘of criticism.
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Retraction of “Effect of C-phycocyanin on HDAC3 and miRNA-335 in
Alzheimer’s disease”
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« [left] Fig 3e, "Shown are representative images of BONF and HDAC3 expressions in various animal groups"
« [right] Fig 6D from "Resveratrol Attenuates Early Brain Injury after Experimental Subarachnoid Hemorrhage
via Inhibition of NLRP3 Inflammasome Activation” ( ).
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#1

1100% agree with this finding. | just found the same overlap. | just found the same issue. | have also placed a
comment under the study of Zhang et al (which also had other overlapping panels).

PMID: 20163015 PMID: 33312721
Zhang Xetal. 2017 Lietal. 2020
Fig. 6D e Fig. 3C

1will notify the editorial office of the journal, so they can take the appropriate actions.

Kind regards, Rene Aquarius
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This paper has been retracted May 31st 2024: https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC11151219/

"The publisher would like to inform that the article “Effect of C-phycocyanin on HDAC3 and miRNA-335 in
Alzheimer’s disease” (https://doi.org/10.1515/tnsci-2020-0101) has been retracted at the request of the Editors.

The retraction is due to the discovery that Figure 3E is identical to Figure 6D in the previously published paper by
Chen P, Chen F, and Zhou B titled “Antioxidative, anti-inflammatory and anti-apoptotic effects of ellagic acid in
liver and brain of rats treated by d-galactose,” published in Sci Rep, 2018 Jan;8(1):1465.

This overlap compromises the originality and integrity of the results, and the final conclusions of the article could
not be confirmed.”




